
11 گفت و گو

  به عنوان اولین سؤال از جار و جنجالی که اخیراً در فضای 
مجازی درباره ساخت وس�ازهای غیرمجاز در لواس�ان به راه 
افتاده است شروع کنیم؛ چرا پیش از این آنچنان صحبتی از 
لواس�ان و تخلفات انجام شده در آن نبود؟ به عنوان نماینده 
ولی فقیه و امام جمعه شما چه اقداماتی را برای مبارزه با این 

مفاسد کرده بودید؟ 
ابتدا اینکه موضوع تخلفات مکررا توس��ط ش��خص بنده 
گفته ش��ده بود. به غیر از خطبه ه��ای نماز جمعه که مردم 
هم ش��اهد آن هس��تند، در چندین مورد نامه هایی به افراد 
و دستگاه های ذی ربط فرس��تادم، جلسه های مکرری هم با 
مس��ؤولان محلی و غیر محلی برگزار کردم، حتی مواردی را 
هم با مسؤولان قضایی در میان گذاشتم. انصاف هم این بود 
ک��ه ابتدا موضوعات را با قانونگذاران و مدافعان قانون مطرح 
کنیم و در صورت ورود نکردن آن را به صورت عمومی بیان 
کنی��م که البته همه ای��ن کارها را کردیم ام��ا صدای ما به 
جایی نرس��ید. مسأله اینجاست که این موارد به دلیل اینکه 
بعد رسانه ای نداشت مطرح هم نمی شد اما اتفاقی که رخ داد 
این بود که گروهی رس��انه ای آمدند آن را مطرح کردند که 
خب! این موضوع به صورت عمومی مطرح شد. پیش از این 
موضوعات در خود لواس��ان دفن می شدند، البته این مطرح 
ش��دن هم فقط در س��طح فضای مجازی ب��ود و نمودی در 

رسانه های رسمی نداشت.
  این افش�اگری ها که داش�تید و جلس�اتی که درباره این 
موض�وع برگ�زار کردید نتیجه ای هم داش�ت؟ آی�ا منجر به 

تخریب هم شد؟ 
به این نکته توجه کنید که بنده نزدیک به 4 سال است 
امام جمعه لواسان شده ام و از همان زمانی که در جریان این 
اتفاقات قرار گرفتم آنها را مطرح کردم. در همین دوره کوتاه 
به خیلی از تخلفات رسیدگی ش��ده است. سازمان بازرسی 
برای موارد زیادی ورود کرده و پرونده تخلفات بس��یاری در 
دادگاه تشکیل شده است اما برداشت بنده این است که آن 
س��اختار معیوب اداری اجازه کار جدی را در منطقه لواسان 

نمی دهد. بله! تخریب های گسترده هم انجام شده است.
  پس از افشاگری هایی که داشتید واکنش مسؤولان و مردم 

بومی لواسان چه بود؟
اگر منظور شما مسؤولان کشوری است که تاکنون هیچ 
اقدامی نکرده اند، حداقل من خبر ندارم کاری کرده باش��ند 
اما ش��ورای ش��هر و شهرداری وارد عمل ش��ده و در صورت 
حمای��ت، آمادگی برخورد با این تخلف��ات را دارند. برخی از 
فاس��دان محلی ه��م حداقل در این م��دت از اقدامات خود 
فاصله گرفته اند.  درباره مردم باید به ش��ما بگویم بیشترین 
اقبال را آنها داشتند و از بیان این موضوعات بسیار خوشحال 
هستند. مردم بومی لواسان انسان های شایسته و خداشناس 
هستند. آنها از حضور برخی افراد خاص راضی نیستند. یکی 
از نگرانی های اساس��ی که وجود دارد موضوعات فرهنگی و 

اختلاف طبقاتی است؛ آنها از این موارد راضی نیستند. 
  در مسیر »عدالتخواهی عقلانی« که پیش گرفتید، مرحله 

بعدی چیست؟ آیا جدی تر وارد میدان می شوید؟
من توقع داش��تم تاکن��ون قوه قضائیه ب��ه موضوع ورود 
می ک��رد، حداقل نماینده ای می آمد یا عکس العملی نش��ان 
می دادند ولی به نظر می رسد سر آنها شلوغ است. متاسفانه 
در این بین کسانی که امروز به اسم عدالت خواهی وارد گود 
ش��ده اند، مبانی اولیه عدالت را هم نمی دانند. در هر صورت 
اگر عزم جدی باشد می توانیم به کمک خدا و مردم اقدامات 

خوبی را رقم بزنیم. 
  پیش تر در اظهارات خود گفته بودید قدرت هایی در بیرون 
از لواس�ان مسبب مفاسد این منطقه هس�تند؛ این یعنی یا 
مسؤولان داخلی لواسان از این مفاسد سود می برند یا نسبت 
به آنها جاهل هس�تند، به نظر شما کدام مورد در حال اتفاق 

افتادن است؟ 
این موضوع پیچیده است و نباید آن را ساده ببینیم. برای 
پاس��خ به این س��وال باید به عمق قضیه برویم. به نظر من 
س��اختار اداری و قوانین موجود درباره تخلفات ساخت وساز 
فشل است، این فشل بودن باعث می شود خیلی افراد داخلی 

نتوانند کار جدی انجام دهند. البته خود سیس��تم ش��ورای 
ش��هر هم اش��کالاتی جدی دارد که همان مش��کلات باعث 
می شود کاری نتوانند انجام دهند.   اینکه من گفتم جریانات 
خارجی در لواس��ان هستند که باعث این اتفاقات می شوند، 
یعن��ی جریانی که قدرت و ثروت را توامان دارد. این جریان 
طبیعتا برای اینکه زندگی بهتری داش��ته باش��د می رود در 
منطقه ای که بهتر یا به اصطلاح ش��ما لاکچری اس��ت خانه 
می س��ازد که از ش��اخص ترین آنها همین لواسان است. این 
صاحبان ثروت و قدرت آنقدر فش��ار می آورند که مسؤولان 

محلی زیر بار فشار می روند.
  به صورت کلی چند درصد تخلفات منطقه لواسان به شکل 

کوه خواری، زمین خواری یا احداث در 
مج�اورت رودخان�ه و چن�د درص�د 

مربوط به تخلفات ساختمانی است؟ 
در  مش��کلات  درص��د   70
حوزه کوه خ��واری، زمین خ��واری و 
محیط زیس��تی اس��ت و 30 درص��د 
تخلفات در بخش ساختمان  س��ازی 
که متاس��فانه مورد دوم دیگر تبدیل 
به یک عرف ش��ده است. طبق قانون 
واحدهای مس��کونی در لواسان باید 
150 مت��ر بنا داش��ته و در نهایت 3 
طبق��ه باش��ند اما افرادی ک��ه اینجا 

زمی��ن دارند با این اس��تدلال که زمین را گ��ران خریده اند 
هیچ وقت ب��ه این محدودیت تن نمی دهند و بیش��تر از آن 
می س��ازند.  این موضوع عرف شده است، نباید روی آن اسم 
فس��اد گذاش��ت، بلکه نیاز به اصلاح قانون اس��ت. متاسفانه 
کس��انی که ساخت وساز می کنند در قانون اجتهاد می کنند 
و شروع به ساخت خارج از قاعده قانون می کنند، این یعنی 
از اول ه��م می دانند تخلف اس��ت اما انج��ام می دهند. آنها 
ای��ن را هم می دانند ک��ه این موارد ی��ا در تجدیدنظر یا در 

دیوان عدالت س��رانجام با جریمه حل می ش��ود، این همان 
فشل بودن ساختار است. باید جلوی این روند معیوب گرفته 
شود. از س��وی دیگر تخلفاتی از حالت عرف خارج می شود 
که آنه��ا در مقام مقابله در اولویت اس��ت. برای مثال 900 
مت��ر بن��ا را 2 هزار متر می کنند یا به ج��ای 3 طبقه، بیش 
از 5 طبقه می س��ازند یا در جای دیگ��ر دیوارهای عجیب و 
غریب در اطراف بنا یا محدوده زندگی خود می کشند. شاید 
تخلفات س��اختمانی در حد عرف فساد نباشد اما این موارد 
مس��لما فساد است و باید با آن مقابله کرد، این موارد خیلی 
خطرناک اس��ت. اینکه بگوییم پول��ش را می دهیم پس هر 

کاری می خواهیم می کنیم خیلی خطرناک است. 

  این ساخت وس�ازها چه آس�یبی به اکوسیس�تم طبیعی 
لواسان می زند؟

در هر صورت 70 درصد منطقه لواس��ان حفاظت ش��ده 
است و گونه های مختلف گیاهی و حیوانی در آن وجود دارد. 
وقت��ی به این حریم تجاوز می کنی��م، آب، خاک و درختان 
از بی��ن می روند و مزیت های منطقه لواس��ان به کلی از بین 
می رود و تا چند سال دیگر آنچه از لواسان در ذهن ها مشهور 

بود دیگر وجود نخواهد داشت.

  اکثر وزرای دولت های تدبیر و امید از هاشمی و آخوندی 
ت�ا نعم�ت زاده در این منطقه ویلاهای لوک�س دارند و بعضا 
م�وارد تخلفاتی آنها هم محرز ش�ده اس�ت؛ آیا آنها هم در 
مظان این مسائل قرار گرفته  اند؟ حضور وزرا در این مناطق 

چه معنایی دارد؟ 
این افرادی که ش��ما از آنها ن��ام می برید به دلیل اینکه از 
لواسان به عنوان محل استراحت استفاده می کنند نسبت به 
دیگران کمتر مش��کل ایجاد می کنند. جواب من به شما این 
است که مقام معظم رهبری از دهه 70 ضد اشرافی گری فریاد 
می ز نند اما گوش نمی دهیم و بدتر اینکه توجیه هم می کنیم 
که حالا شده است دیگر، پول داشته دیگر؛ این خطرناک است. 
روحیه اش��رافی گری که باش��د دیگر 
عدالت به حاش��یه می رود. اسلام ناب 
با روحیه اشرافی گری در تناقض است. 
همین نشانه مظلومیت نظام و رهبری 
است که ما روحیه ضداشرافی گری را 
فراموش کردیم. اگر قبول داریم هدف 
انقلاب اسلامی تحقق جامعه اسلامی 
و س��پس دولت اس��لامی است، پس 
عدالت لازمه آن است، نه اینکه باری 

به هر جهت هر چه شد، شد.
  درآمدهای ش�هرداری لواس�ان با 
ای�ن توضیح ک�ه ساخت وس�ازهای 
غیرقانون�ی زیادی در آنجا رخ می دهد و س�ازندگان باید به 
شهرداری جریمه بدهند چشمگیر است اما خدمات اجتماعی 
در لواسان در س�طح پایینی است، حتی یک بیمارستان در 

این منطقه وجود ندارد؛ درآمدها کجا هزینه می شود؟ 
بله! همان طور که اشاره کردید لواسان بیمارستان ندارد، 
البته یک بیمارس��تان خصوصی دارد که به دلایلی آنچنان 
مورد اقبال نیست. ما هم می دانیم که شهرداری لواسان یکی 
از ثروتمندترین ش��هرداری های ایران است اما خب! من در 

جریان محل هزینه کرد درآمدهای شهرداری در سال جاری 
نبودم اما می دانم در دوره گذشته بخش عظیمی از آن برای 

ساماندهی رودخانه جاجرود هزینه شد که اشتباه بود.
  در همی�ن روزه�ا یک اتف�اق خیلی دلخ�راش برای یک 

دختربچه در لواسان افتاد؛ پیگیر این موضوع بودید؟
خانواده بهار )دختری که مورد حمله س��گ قرار گرفت( 
خواس��تار مداوای هرچه زودتر فرزند خود هس��تند. درباره 
س��گ گردانی در لواس��ان باید بگویم به عن��وان امام جمعه 
بعضی اوقات می ترسم در کوچه های لواسان قدم بزنم، از بس 
که داخل آنها س��گ های غول پیکر و غیرعادی حضور دارند. 
این اتفاق بدی اس��ت و متاسفانه برخی فکر می کنند کلاس 
دارد. خدا رحمت کند مرحوم دکتر حس��ابی را که می گفت 
ما مُدرن ش��دیم نه مدرن یعن��ی فقط تقلید می کنیم. البته 

بخشی از این مشکل در قانون است که باید اصلاح شود.
  برنامه  های آینده ش�ما برای این پدیده  های ضدعدالت در 

لواسان چیست؟
این مصداق »باستی« نمونه ای جدی است یا موضوع دریاچه 
که آن هم بحثی جدی  است یا مساله ای که ما خیلی وقت است 
به آن وارد ش��دیم در روستای برگ جهان است که تپه باستانی 
»تنگه خانه« را دارند با همین پدیده کوه خواری و تپه خواری نابود 
می کنند اما متاسفانه رسانه ها و مسؤولان مربوط ورود نمی کنند. 
ما در پدیده »تپه س��رخه« هم وارد شدیم که در این مسأله هم 
کسی ورود نکرد. البته اینکه ما مدام مصداق بیاوریم و اسم بیاوریم 
هم��ه چیز را مصداقی و خرد می کند و اصل کار عدالتخواهی را 
تقلیل می دهد و بعضا به خطا هم می رود. اما من جدی در تغییر 
س��اختارها و روندها پای کار ایستاده  ام. اول باید قانون ساخت و 
ساز عوض شود. قانون فعلی برای 1334 است که برای مردم ما 
زمین ارزشی بیشتر از ساختمان داشت؛ آن موقع اصلا ساختمان 
برای شان ارزش نداشت بخواهند بنا بسازند اما امروز مهم است. 
باید وزارت کشور و وزارت شهرسازی ورود کند. دوم اینکه روند 
شفاف شود. من چند متر زمین کجا و چگونه دارم، نباید پیچیده 
باشد. این وضعیت غیرشفاف موجود رشوه و ارتشا را راحت کرده 
اس��ت. مسأله س��وم هم برخورد قاطع و سریع با متخلف است، 
نه اینکه مش��کل کشف ش��ود ولی برخوردی نشود، این به درد 
نمی خورد. قوه قضائیه در همین موضوع تخلفات اقتصادی وارد 
شد و ش��روع دادگاه تا اجرای حکم دادگاه 61 روز طول کشید، 
در نتیجه اعتماد عمومی هم به همراه داشت. همین کار را برای 
لواسان انجام دهند؛ چه کسی از این موضوع ناراحت می شود؟ اگر 
ساختار درست شود اتفاقات خیلی خوبی رخ می دهد. در وضع 
فعلی دادگاه ما برای اینکه به مردم اجحاف نشود می        آید می گوید 
این فرد ساختمان را ساخته، خراب کردنش خلاف عدالت است، 
در حالی که این رفتار باید معکوس شود، اتفاقا باید خراب شود 

که دیگر این بی قانونی عرف نشود.
  پس منتظر تخریب خانه   هایی که مالکانش تخلف کرده اند 

باشیم؟ 
حتما باید باشیم. حتما باید در چند مورد جدی ورود کنیم، 
البته پیش از این هم تخریب   هایی ش��ده بود که باید با جدیت 
ادامه داشته باشد.  تاکید دارم خبرنگارها به دلیل تنبلی به شهر 
لواس��ان علاقه دارند اما اطراف لواس��ان را نگاه نمی کنند. رودبار 
قصران، بالای میگون، دربند سر و شمشک را هم باید ببینند؛ کار 
را وسیع      تر ببینند.  البته این را بگویم که من فلسفه خوانده مکتب 
سقراط هس��تم؛ از قانون نباید تخطی کنیم، ما با قانون زندگی 
می کنیم. قانون باید اصلاح شود، نه اینکه خودسرانه راه بیفتیم 
برای تخریب کردن؛ این بحث مهمی است. یکی از شاخص  های 
عدالت این است که هیچ کاری خارج از عدالت نشود. اگر هرکس 
هر کاری دلش می خواهد بکند، تبدیل به خودسری و هرج و مرج 
می شود؛ عدالت را داشته باشیم و بر اساس قانون برخورد کنیم          .  
در کنار اینکه باید عدالتخواهی مبتنی بر قانون باشد، ورود جدی 
مطالبه گری مردم هم باید شکل بگیرد. اینکه بگوییم قوه قضائیه 
داریم، نیروی انتظامی داریم که برخورد می کند، اش��تباه است. 
اگر مطالبه گری مردمی نباش��د ما موفق نخواهیم بود. یک عده 
زبده  های مردمی بیایند، دانشجویان اهل علم بیایند، کار را جدی 
دست بگیرند، البته مبتذل نگاه نکنیم، جدی حضور پیدا کنیم و 

به دنبال زدن ریشه ها باشیم.
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منتظر تخریب گسترده 
ویلاهای غیرمجاز لواسان باشید

عدالت خواهی با هدف رضای خدا مدنظرم است
جزئیاتی از شهرکی خاص برای افرادی خاص که امام جمعه هم حق ورود به آن را ندارد!

محمد نجارصادقی: »یک مس�أله پدیده  زمین خواری اس�ت... توقع این بوده اس�ت که در نظام اسلامی و جمهوری اس�لامی این پدیده متوقف شود؛ اجازه 
ندهیم کس�انی بیایند با دس�ت اندازی به زمین های گوناگون اطراف ش�هر و حومه های ش�هر و مناطق خوب، ثروت عمومی را به  نوبه  خود تبدیل کنند به 
ثروت شخصی. این بوستان عظیمی که فرض کنید در فلان نقطه  شهر واقع است، یک ثروت عمومی است؛ ]اینکه[ کسانی بیایند با زرنگی، با دست کاری 
ک�ردن قان�ون، ب�ا احیاناً خریدن یکی دو نفر آدم سس�ت عنصر در فلان دس�تگاه، این ثروت عمومی را تبدیل کنند به ثروت ش�خصی خودش�ان، خیلی 
رن�ج آور اس�ت! حالا بحث زمین خواری، یواش یواش ش�ده کوه خ�واری! بنده گاهی که می روم ارتفاعات ش�مال تهران و نگاه می کنم، انس�ان واقعاً خیلی 
متأسف می شود... مسؤولان باید در مقابل این سوءاستفاده کننده قاطعیت به  خرج بدهند؛ عرضه باید به  خرج بدهند؛ نگذارند فلان آدم سوءاستفاده چی 
با ش�یوه های مش�خص ]سوءاس�تفاده کند[. یکی از کارهای اساس�ی »جرم انگاری« در قانون اس�ت؛ اینها را باید جرم دانس�ت در قانون و این کسانی که 
 این کارها را می کنند تعقیب قضایی کرد. صرف اینکه بروند قلع بنا کنند، کافی نیس�ت؛ که آن را هم متأس�فانه در مواردی نمی کنند، کوتاهی می کنند«.

 اینها بخشی از سخنان رهبری در سال های اخیر درباره مسأله زمین خواری است؛ موضوعی که همواره توسط ایشان مطرح شده اما به نظر می رسد هنوز 
آن مسؤول با عرضه برای حل مشکل وارد میدان نشده است. یکی از مشهور     ترین محل   هایی که به زمین خواری و کوه خواری در اذهان ثبت شده »لواسان« 
در شمال شرق تهران است که در سال های اخیر امام جمعه این شهر به دفعات با این موضوع برخورد کرده اما به قدری حجم تخلفات در لواسان بالاست که 
احتیاج به عزم ملی برای حل این معضل است. به بهانه داغ شدن موضوع ویلاهای لواسان در شبکه  های اجتماعی سراغ حجت الاسلام والمسلمین سیدسعید 

لواسانی رفتیم تا آخرین اتفاقات این منطقه را از زبان ایشان بشنویم.

  از اشکال فساد گسترده در لواسان بگویید؛ مواردی که واقعا مصداق فساد است و باید با آن برخورد شود.
مصداقی، شهرک »باستی« معروف به »باستی هیلز« است که از اسم »بورلی هیلز« کالیفرنیا گرفته شده که 
ظاهرا آنجا هم منطقه لاکچری نشین آمریکاست. کسی نمی تواند وارد آن شود. 52 ویلا در آنجاست؛ ویلاهای 
2 تا 5 هزار متری که برای خوش نشینی یک عده سرمایه دار است. احداث این شهرک از سال 80 - 79 شروع 
ش�د و دادگاه  های پی درپی هم برای آن تشکیل ش�د و خیلی روند طولانی داشته است و سال 96 پایان کار 
گرفته است که به کلی خارج از شهر بوده و ساخت در آنجا ممنوع بوده است.  سازمان بازرسی در دوره ای به 
این موضوع ورود کرده اجازه ساخت را نداده و کار به دادگاه کشیده و در  نهایت در یک فرآیند خیلی طولانی 
توانسته  اند مجوز بگیرند و خانه بسازند. مجوز آنها 900 متر بوده که تبدیل به عددهای عجیب و غریبی شده 
است. دور این شهرک هم دیوارهای بلندی کشیده  اند که بی احترامی به مردم بومی لواسان است و هیچ کس 
هم حق حضور در آنجا را ندارد. من یک بار با لباس شخصی و به صورت مخفیانه وارد آنجا شدم که از دیدن 
این شهرک حیرت کردم که چه کسی اجازه داده این شهرک ساخته شود؛ به لحاظ فرهنگی و اجتماعی بسیار 
پدیده نامیمونی است و از آن دست مسائلی است که برخورد با آن باید مثل برخورد حضرت موسی با سامری 
باشد. حضرت موسی بعد از اینکه به قوم گفت توبه کنید، آن گوساله سامری را به خاطر ارزش مادی    اش نگه 
نداشت، بلکه برای اینکه جلوی فسادش گرفته شود آن را آتش زد و خاکستر آن را هم به دریا ریخت. اینجا 
هم واقعا قوه قضائیه باید اینگونه ورود پیدا کند.  ما درباره باستی هیلز مصداقی هم وارد شدیم اما رسانه ها به 

مسأله ورود نکردند و همین شد که این پدیده جلو رفت تا به اینجا رسید.

70 درص�د مش�کلات در ح�وزه کوه خ�واری، زمین خ�واری و 
محیط زیستی است و 30 درصد تخلفات در بخش ساختمان  سازی 
که متاسفانه مورد دوم دیگر تبدیل به یک 
عرف شده است. طبق قانون واحدهای 
مسکونی در لواس�ان باید 150 متر بنا 
داش�ته و در نهایت 3 طبقه باش�ند اما 
اف�رادی که اینج�ا زمین دارند با این اس�تدلال 
ک�ه زمین را گ�ران خریده اند هیچ وق�ت به این 

محدودیت تن نمی دهند و بیشتر از آن می سازند  

   از ابتدای سال 96، با گزارش و شکایات سازمان جهاد کشاورزی دستور تخریب 270 بنای غیرمجاز در اراضی کشاورزی صادر شده است.
  با شکایت اداره امور آب 110 مورد بنای غیرمجاز نیز به ارزش 110 میلیارد تومان تخریب شده و این زمین ها به بیت المال بازگشته است.

  200 هزار مترمربع زمین با شکایت اداره منابع طبیعی به ارزش 300 میلیارد تومان رفع تصرف شده و این میزان به بیت المال بازگشته است. 
   فساد سیستمی نداریم و اگر هم فسادی باشد موردی است و تقاضا دارم از امام جمعه محترم و مسؤولان مواردی را چنانچه در این رابطه مشاهده می کنند گزارش کنند تا اقدامات قانونی 

درباره مبارزه با فساد، زمین خواری و ساخت و ساز های غیرمجاز انجام شود.
   فردی که شکایتی دارد و به دادگستری مراجعه می کند، در گام اول به سامانه ثنا مراجعه می کند و با ثبت نام در این سامانه یک حساب کاربری برایش باز می شود و با اخذ شماره تلفن همراه 
ابلاغ از طریق پیامک به فرد واصل می شود. با سیستم مدیریت قضایی که نمونه ای از دولت الکترونیک است، بحث فساد در این رابطه صفر شده است و این امر در جلوگیری از اطاله دادرسی 

تاثیرگذار بوده است.
  بار ها گفته ام ماموران اداره منابع طبیعی، آب و جهاد کشاورزی اگر موردی را ملاحظه کرده اید، پیش از آنکه ساخت و سازی انجام شود، جلوی ساخت و ساز های غیر مجاز را بگیرید.

  آرای تخریبی داریم که دستور قضایی صادر شده است اما امکان تخریب آن سخت است. ملکی که غیرمجاز ساخته می شود باید جلوی ساخت و ساز آن گرفته شود.
   متاسفانه ادارات منابع طبیعی و جهاد کشاورزی با کمبود نیروی انسانی و امکانات مواجه هستند و با توجه به اینکه بخش شمیرانات و لواسانات حساس است، باید امکانات بیشتری داشته باشند.

جزئیاتی از تخریب ساختمان های غیرمجاز و رفع تصرف از اراضی از زبان محسن شریعتی، رئیس حوزه قضایی بخش لواسانات


